
Vyšší DPH: pivo se bude pít dál,
hospodám ale ubudou hosté
Pivovarníci a hospodští
hledí do budoucnosti
s nejistotou. Bojí se, co je-
jich podnikům přinese
plánované zdvojnásobení
DPH u točeného piva.

ZPRAVODAJOVÉ DENÍKU

N
ejdřív covid,
pak zdražení
energií kvůli
válce na Ukra-
jině a teď vyšší

daň z přidané hodnoty u če-
povaného piva. Hospodští
podle svých slov zažívají těž-
ké časy. Předpokládají, že
hosté si kvůli plánovanému
přesunu pěnivéhomoku ze
sazby 10 na 21 procent při-
platí až pětikorunu za půllitr
navíc.
Rozhodnutí vlády, které je

součástí ve čtvrtek předsta-
veného daňového balíčku,
kritizoval například Luboš
Kastner z Asociacemalých
a středních podniků a živ-
nostníků. „Pro venkovské
hospody je to jen další hře-
bíček do rakve. Pivo se asi pít
nepřestane, ale jeho pití se
přesune do šedé ekonomiky,
protože se bude pít různě po
garážích a podobně. Je to
kompletní destrukce ven-
kovského života,“ nebral si
servítky.

Za pravdumu dávají hos-
tinští na venkově. Například
Pavel Síbal z Tlučné u Plzně,
který provozuje tamní re-
stauraci Na Schůdkách už
třiadvacet let. „Vmalých ob-
cích tomáme složitější. Ne-
můžeme si dovolit zdražit
o těch jedenáct procent, pů-
jdeme asi tak na polovinu.
Dost lidí určitě odradí dát si
k obědu třeba druhé pivo,
takže nějaký úbytek bude,
ale snad přežijeme i tohle,“
komentoval.
Smířlivější slova volil Jiří

Havlíček z hostince Pod Dr-
nem vHoješíně na Chru-
dimsku. Navrhovanou změ-
nu bere s klidem. „Podívejte,
vyšší sazba DPH nebude

žádnou novinkou. Sazbu
snížil až bývalý premiér Ba-
biš, a to jen proto, že se chtěl
zalíbit voličům,“ zmínil spo-
lumajitel hostince u břehu
Sečské přehrady. „S námi ale
zvýšení DPH určitě nezamá-
vá. Zamávalo by to s námi
jen tehdy, pokud bychom
těch piv sami vypili moc,“
poznamenal s úsměvem
Havlíček.
Naopak pivovar Plzeňský

Prazdroj situaci takto růžově
nevidí, daňové změny podle
jeho zástupců ovlivní situaci
na trhu. „Zvýšení daně bude
mít negativní dopad jak na
podnikatele, tak i na konco-
vého spotřebitele. Protože
zvláště lidi na vesnicích jsou

výrazně citliví na jakékoliv
zdražování. Z ekonomického
hlediska dojde k poklesu vý-
konu oboru a ve výsledku
i nižšímu výběru daní,“ re-
agoval mluvčí pivovaru Zde-
něk Kovář.
Vysedávání v hospodách si

kvůli zdražení rozmyslí i ně-
kteří milovníci piva. „Dřív to
byl folklór po práci, kdy jsme
se s chlapy sešli u piva a za-
pálili si cigaretu. Teď užmů-
žeme kouřit jen na zahrádce.
A budeme u toho sakra dobře
počítat, kolik nás to vyjde.
Pivo pít nepřestanu, ale
značně omezím jehomnož-
ství,“ reagoval napříkladMa-
rek Pokorný z Brna.
Nižší sazbuDPH na točené

pivo zavedla vláda Andreje
Babiše (ANO) proto, aby
hospodám pomohla v těž-
kých časech po covidových
restrikcích, kdy byl provoz
hospod omezený. Současný
ministr financí Zbyněk Stan-
jura (ODS) současný krok
vlády hájí argumentem, že
v tomto případě nejde jen
o vyšší příjem do státní kasy,
ale podstatnou roli hraje
u alkoholu jeho škodlivost.
„Pivo je alkohol a já osobně
nevidím žádný důvod pro to,
aby byl alkohol ve snížené
sazbě,“ prohlásil už dřív šéf
resortu financí.

PRÁZDNÉHOSPODY. Podle některých hostinských hrozí, že zvý-
šení DPH na pivo jim odláká zákazníky. Ilustrační foto: Deník/Lukáš Kaboň

Dálniční známka
zdraží o osm stovek

Praha – Za jízdu po
dálnici si řidiči v Česku
připlatí. Vláda totiž
v rámci konsolidačního
balíčku navrhuje zdra-
žení celoročního dál-
ničního kuponu o osm
set korun. Od ledna tak
šoféři za novou elek-
tronickou vinětu za-
platí 2300 korun. Za-
tímco podleminister-
stva dopravy se jedná
o logické zdražení, je-
likož se s cenou nehý-
balo víc než deset let,
podle zástupcůmoto-
ristů je neadekvátní.
Vláda zdražení ob-

hajujemimo jiné roz-
šířením dálniční sítě.
„Rozšiřuje se dopravní
infrastruktura, zvyšují
se tak náklady na její
údržbu,“ upozornil už
dřívministr dopravy
Martin Kupka.

Jenžemotoristé to
vidí jinak. Podle nich je
zdražení o osm stovek
až příliš. „V našem re-
gionu budeme jediná
země s taktomarkant-
ním zdražením. Ro-
zumnámez jemezi
dvěma až pěti procen-
ty, jako to například
každoročně dělají Ra-
kušané,“ reagoval na
dotaz Deníkumluvčí
ÚAMK Igor Sirota.
Zvýšená cena kupo-

nu vyvolala ostrou kri-
tiku i mezi samotnými
řidiči. „Dojíždím do
Prahy do práce. Doteď
jsem si kupovala roční
dálniční známku. Po-
kud by aleměla stát
přes dva tisíce korun,
raději pojedumísto po
dálnici okreskami,“
řekla Martina Zajícová
z Rakovnicka. (elm)
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